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1. Introducció 

D’acord amb l’article 59 de l’apartat e del Reglament de Participació Ciutadana, 

aprovat pel Consell Municipal en data 27/05/2022, s’estableix com a funció: 

“Conèixer i debatre els pressupostos municipals i els resultats dels indicadors de 

la gestió municipal i si escau emetre-hi informe”.   

En aquesta tasca s’ha centrat la feina desenvolupada durant el mes de febrer del 

Grup de Treball de Pressupostos Municipals 2024.  

L’objectiu ha estat conèixer la proposta de pressupostos municipals 2024 de 

l’Ajuntament de Barcelona, debatre’l en el marc de l’esmentat Grup per, 

posteriorment, dur a terme recomanacions sobre aquest. 

A tals efectes, el dia 22 de febrer es va explicar la proposta del govern pels 

pressupostos de l’Ajuntament de Barcelona per l’any 2024 i respondre els dubtes 

dels i les assistents. 

El dia 26 de febrer es va convidar a tots els grups municipals de l’oposició per a 

presentar i comentar el seu posicionament respecte a la proposta del govern 

municipal. 

Finalment, es va enviar la proposta de Dictamen per correu electrònic perquè els 

membres del Grup de Treball fessin arribar les seves esmenes a les idees que 

s’havien anat proposant en les sessions anteriors.  

Aquest dictamen recull un resum de la presentació del projecte, el posicionament 

expressat per part dels diferents grups municipals, així com les recomanacions 

del Consell de ciutat davant la proposta de les noves ordenances fiscals i la 

proposta pressupostària 2024.  
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Finalment, aquest dictamen i les recomanacions que inclou va ser aprovat  per la 

Comissió Permanent en data 29 de febrer de 2022, i pel plenari en data 5 de març 

de 2024. 

 

2. Síntesis de les ponències 

 
Presentació de la proposta de pressupostos municipals 2024 (Sr. 
Antoni Fernàndez, gerent de pressupostos i hisenda) 

 

El Sr. Antoni Fernàndez (Gerent) inicia la seva intervenció explicant els 

antecedents del pressupost. Abans d’acabar l’any es va presentar a la Comissió 

d’Economia i Hisenda una proposta de pressupost, però es va retirar ja que no 

comptava amb els suports necessaris. Aquest dimarts es va tornar a portar a la 

Comissió, obtenint una majoria suficient per continuar el procés d’aprovació. La 

proposta final haurà de ser aprovada pel plenari municipal.  

Es procedeix a la presentació dels pressupostos. El primer punt consisteix en el 

context econòmic i social de la ciutat de Barcelona. 
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Es presenta un pressupost amb un context econòmic favorable per la ciutat de 

Barcelona, amb un 2,8% de creixement interanual del PIB. Barcelona continua 

ocupant una posició capdavantera entre les ciutats europees més atractives. El 

percentatge d’ocupació també és molt positiu, amb la taxa d’atur més baixa dels 

últims 16 anys. El clima empresarial també es mostra positiu, recuperant els nivells 

anteriors a la pandèmia. 

 

Les projeccions econòmiques són positives. Es preveu un increment del PIB d’un 

1,8% pel que fa a Catalunya, 1,6% en el cas d’Espanya, 0,6% en la zona Euro i 

2,9% al G20. L’IPC es modera en el cas de Catalunya, amb previsió d’increment 

del 3,1%. 

L’aportació del pressupost municipal al PIB de la ciutat s’ha mantingut estable des 

del 2020, al voltant del 3,5%. Amb aquests pressupostos es puja fins al 3,9%. 

Les xifres d’endeutament a Barcelona es troben per sota del que imposa la 

legislació. El senyor Fernández explica que l’Ajuntament s’ha fixat la regla pròpia 

de tenir un estalvi brut superior al 15% dels ingressos corrents i no superar 

l’endeutament del 35%.  
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Les agències de ràting donen un nivell de solvència que és el més alt que es pot 

obtenir, ja que el deute està lligat al deute de l’Estat. Si fos considerat el deute de 

Barcelona independentment, el nivell de solvència encara seria de més qualitat.  

 

 

Aleshores es passen a analitzar les dades concretes del pressupost. Es tracta d’un 

pressupost de 3.800 milions d’euros, el més alt que s’ha presentat fins ara. També 

destaca els 777 milions d’euros d’inversions, que suposa la quantitat més alta que 

mai s’ha invertit. Es preveu un endeutament del 31,2% i un estalvi brut superior al 

15%. El nivell de pagaments es manté estable. La gràfica mostra com, des de l’any 

2019 al 2024, el pressupost ha crescut en un 44%. 
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Els ingressos superen en més de 200.000 euros els de l’any anterior. La xifra 

significativa és la del capítol 4 (Transferències corrents), que puja molt. Això es deu 

a una liquidació positiva de la PIE (Participació en els Ingressos de l’Estat). 

El senyor Fernàndez apunta que és una situació conjuntural i que s’ha de ser 

prudents, ja que l’any que ve tornen les regles fiscals i, per tant, no es podrà fer 

dèficit. Per tant, s’ha presentat un pressupost expansiu, però prudent.  
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Pel que fa a les despeses, destaca d’una banda el capítol 1 (Despeses de 

personal), que inclou tots els increments salarials que té previst aprovar l’Estat. 

D’altra banda, les despeses de capital, que sumen 777,6 milions d’euros, una xifra 

més que notable, especialment si es compara amb el percentatge d’inversió en 

altres administracions, tant locals com autonòmiques o l’estatal. Barcelona és un 

cas destacat. 

 

La previsió pel 2024 és un estalvi brut per sobre del 15 % que s’enfili fins el 17%. 

És una dada inusual, ja que pocs municipis disposen d’aquesta capacitat inversora 

gràcies als seus recursos propis.  

El deute, en valor absolut, ha crescut, però el percentatge sobre els ingressos 

corrents s’ha mantingut estable ja que el pressupost ha anat creixent any rere any. 
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El més destacable és que, per primer vegada, la política més significativa és la 

relativa a despesa social, de 438 milions d’euros. Per tant, puja un 12% i supera al 

benestar comunitari (manteniment de la ciutat: recollida d’escombraries, neteja, 

enllumenat...). Normalment aquesta és la despesa més important en una 

administració local. A continuació li segueix la partida de seguretat i mobilitat amb 

396 milions i la de serveis de caràcter general. 

 

Es presenten algunes de les polítiques on el pressupost fa més èmfasis. En aquest 

punt, la política més rellevant és la gestió d’equipaments de proximitat de districtes i 

barris, a la qual es dediquen 372 milions d’euros. També es dediquen 76 milions 
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d’euros a manteniment i inversió als districtes i barris. S’ha donat un increment de 

4,46% en les despeses corrents en polítiques de proximitat. 

 

El Pla d’Inversions Municipal s’ha doblat des del 2019 al 2024, arribant a uns 778 

milions d’euros. Aquesta inversió implica un esforç de gestió important. Molt 

d’aquest esforç recau en l’execució del pressupost. 

 

Aquesta es la divisió per polítiques del Pla d’Inversions Municipal. Urbanització i 

Espai públic es ostra com la categoria més rellevant, seguida d’Equipaments. 
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A banda de la inversió que fa l’Ajuntament de manera directa, altres entitats del 

grup municipal també hi inverteixen, com el IMHAB (Institut Municipal d’Habitatge) i 

BSM (Barcelona Serveis Municipals). Amb tot, s’arriba a una inversió global de 944 

milions d’euros quan tenim present la totalitat del grup municipal. 
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Aquestes són algunes de les actuacions més destacables.  
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La totalitat del pressupost pot ser consultada a la web a través de l’enllaç: 

https://ajuntament.barcelona.cat/pressupostos2024/ca/ 

També es pot consultar la sèrie històrica amb pressupostos municipals anteriors 

(https://ajuntament.barcelona.cat/estrategiaifinances/ca). 

 

Sr. Jordi Coronas (Grup Municipal ERC) 
 

Jordi Coronas explica que ERC va donar suport a la proposta inicial i el vot serà 

favorable també. Explica la negociació prèvia que han dut a terme en base a 3 eixos. 

En el primer van negociar dotacions pressupostàries per una Barcelona més 

moderna i competitiva que generi oportunitats i prosperitat compartida a tots els 

barris. Un segon eix que posi encara en més valor el comerç de proximitat, el 

patrimoni, la llengua i la cultura. I un tercer eix per una Barcelona amb més equitat 

per a tothom, amb millora de l’espai i els serveis públics. 

Pel que fa al primer eix, la modernitat, han negociat 5 milions d’euros per al suport a 

l’emprenedoria a l’activitat econòmica de la ciutat, com també ampliar el programa 

Prometeus, fins al mig milió d’euros. També la figura d’un comissionat a l’eix Besòs 

amb un pressupost afegit de 10 milions d’euros. També han acordat desplegar un 

pla pels barris de muntanya. A més, un pla de retorn social de la copa Amèrica, més 

enllà d’un programa de formació en l’àmbit tecnològic, també han demanat un retorn 

directe de l’impost turístic de 10 milions d’euros en inversions pel barri de la 

Barceloneta i Ciutat Vella. 

Pel que fa al segon eix, han acordat la creació de l’Oficina de la Llengua Catalana 

amb una dotació inicial de 4 milions d’euros per aquest anys, així com desenvolupar 

una T-cultura per promoure el consum cultural en català a la ciutat. També han 

https://ajuntament.barcelona.cat/pressupostos2024/ca/
https://urldefense.com/v3/__https:/ajuntament.barcelona.cat/estrategiaifinances/ca__;!!D9dNQwwGXtA!ST1h4yUdC0XB0qkc-LONoI7fRbG7eT52Jyawnqabplrp_q62HBM-4f0lFzkV73XcwS6v9eb0poj4A0dy$
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negociat un pla de protecció al comerç de proximitat i del comerç emblemàtic i 

singular a través d’un pla de relleu generacional. 

Pel que fa al tercer eix, han incrementat la inversió en habitatge en aquest mandat 

poder arribar als 1.000 pisos lliurats i un fons de 15 milions d’euros per fer una ciutat 

més caminable. També han pactat la recuperació del fons d’infància 0-16 amb una 

dotació de 12 milions d’euros i 1,5 milions d’euros en beques pel desenvolupament 

del programa Tardes educatives. Per últim, han acordat uns ajuts als gestors dels 

equipaments esportius municipals sense límit de fons pels dèficits econòmics de 

gestió generats pels efectes de la sequera. 

Defensa que amb aquest acord de pressupost s’aconsegueix virar el govern de la 

ciutat cap a les polítiques d’esquerra i evitar el fet que s’esdevinguessin pactes amb 

altres partits més conservadors. Així, en conclusió, es mostra satisfets dels resultats 

de la negociació.  

 
Àngels Esteller (Grup municipal PP) 

 
Explica que han votat en contra d’aquest pressupos t, ja que un pressupost és la 

màxima expressió de les polítiques d’un govern i consideren que aquest pressupost 

consisteix en una línia continuista amb les línies iniciades per Ada Colau, sense 

produir-se cap canvi substancial a nivell de ciutat. Explica que el seu grup polític no 

comparteix aquest model de ciutat amb altíssima pressió fiscal. Son partidaris de 

rebaixar els impostos com ara l’IBI, tota la part de plusvàlua, l’impost de vehicles... 

Creuen que cal rebaixar-los i també obtenir més avantatges per les famílies 

nombroses i totes aquelles que tant estan patint la pujada de l’IPC i el complicat 

context econòmic. Per tant, la part d’ingrés del pressupost no la comparteixen. 

Pel que fa a la part de despesa, des del Partit Popular consideren que s’incentiva 

molt poc l’activitat privada. El model de ciutat que ells defensen incentiva la promoció 
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econòmica de la ciutat amb molta més capacitat de col·laboració público-privada. 

També volen afavorir un model de prestació de serveis més àgil i ràpid. Respecte les 

inversions, discrepen de les que ha presentat el govern perquè dels 777 milions 

destinats a inversió, només el 50% és al pressupost. Explica que no saben on van 

l’altre 50% d’inversions que estan pressupostades. 

D’altra banda, del pressupost presentat al mes d’octubre al d’ara, hi ha 72 milions 

més que tampoc se sap on es destinaran, ja que van a un fons de contingència i 

explica que ells desconeixen aquest destí. Troben una certa opacitat en aquest 

àmbit. Tampoc se sap els recursos que es destinaran al pacte amb ERC. Se sap que 

destinaran 60 milions d’euros a despesa que ells mateixos decidiran, però tampoc se 

sap com, ja que no s’ha addicionat aquest acord en el pressupost. En canvi, les 

inversions que sí que es coneixen són molt qüestionades i provenen d’Ada Colau. 

Diu que són inversions que la gent no les vol, com per exemple la ronda Sant Antoni 

o la connexió del tramvia a la Diagonal que considera que farà una ferida a 

Barcelona i perjudicarà els comerciants i els habitants de la ciutat; Via Laietana; les 

superilles... Son inversions que el PP no comparteix. Troben a faltar molta inversió 

als barris, al carrer Balmes, la plaça del Carmel... En definitiva, comenta, projectes 

que s’haurien d’haver inclòs i no ho estan. 

Pel que fa als programes, consideren que alguns no s’han incorporat. No hi ha 

tampoc un suport explícit pels autònoms, s’ha reduït en 5 milions d’euros el 

programa de promoció de la gent gran, el foment a l’emprenedoria es redueix en 3 

milions d’euros, totes les subvencions a la digitalització 1,3 milions d’euros... 

Després, en l’àmbit de la despesa per via de les convocatòries de subvencions, el 

PP discrepa del fet que el govern destini 50 milions d’euros a unes subvencions 

nominalistes que van destinades en la seva majoria a entitats amigues del que era el 

govern d’Ada Colau. En canvi, això hauria d’anar al paquet de convocatòries 

general. Per tant, en conclusió, no es mostren d’acord amb el model de ciutat que 
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dibuixa aquest pressupost i consideren que caldria invertir d’una altra manera. És per 

això que no han pogut donar suport al pressupost. 

 
 

Guille López (Grup municipal BCN en comú) 
 

Explica que fan un posicionament polític davant d’aquests pressupostos i, per tant, 

no volen entrar en detall sense saber les intencions que té el govern, no només per a 

aquest any, sinó durant tot el mandat. Explica que, al final, els pressupostos son una 

eina que no determina com s’executen les polítiques. A Barcelona en Comú els 

preocupa la indefinició que te l’actual govern municipal, que també es veu reflectida 

en aquests pressupostos. Es veu una partida extraordinària vinculada a la reserva 

de la ciutat que arriba pràcticament al 38%. Si s’inclou també els fons Next 

Generation, aquesta partida que no està definida arriba pràcticament al 50%, 300 

milions de 777 d’inversions. Es pregunta com se’ls volen gastar i què volen prioritzar. 

També els sembla molt significatiu que en la memòria explicativa d’aquests 

pressupostos a la pàgina 41 del Llibre verd s’explica que aquests no van 

acompanyats de quelcom que consideren imprescindible, el PAM per aquest mandat 

(2023-2027), que permetria determinar a quines polítiques donen resposta a aquests 

pressupostos. En aquest mateix document, es parla de 5 eixos d’actuació, però BCN 

en Comú considera que s’acaba demostrant que aquests acaben sent només quatre, 

i que falta aquesta definició de què es vol fer amb aquests pressupostos. 

Diu que per part de BCN en Comú es va fer feina de forma responsable i van 

presentar uns pressupostos inicials que el govern no ha volgut valorar. Aquests es 

van acompanyar de 50 propostes per un govern progressista d’esquerres. Per tot 

això, des del grup polític, consideren que s’han d’abstenir i que no poden fer una 

valoració tècnica dels pressupostos quan el que ells realment volen és poder 

negociar de dalt cap a avall quin govern i quin model es vol per a la ciutat. 
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Posteriorment ja es podrà anar negociant la manera com es concreta l’elaboració 

d’aquest model de ciutat, i no només per aquest any, sinó pels 4 anys del mandat. 

 
Victòria Alsina (Trias per Barcelona) 
 

Explica que sintetitzarà la posició de Junts en cinc peces claus d’informació. Explica 

que van votar que no a principis d’aquesta tramitació pressupostària degut a 

diferents raons vinculades al model de ciutat que es vol construir com també per la 

manera de fer del grup municipal encapçalat per Collboni. 

Una primera qüestió fa referencia al fet que el pressupost que es va presentar en 

comissió era exactament el mateix que el que s’havia presentat el passat mes de 

novembre, més enllà d’una diferència de 75 milions d’euros d’una aportació que 

venia per part de l’Estat. Creu que s’haurien d’haver produït canvis fruit de les 

negociacions. Diuen que troben una contradicció important en el fet que fos tan 

imprescindible que la ciutat tingués aquest pressupost de manera urgent, però d’altra 

banda es tingués cinc mesos al calaix sense haver introduït cap tipus de canvi 

substantiu. No consideren que hi hagi voluntat real de negociació. 

Una segona qüestió és que, tenint en compte l’actitud del govern fins al moment, des 

de Junts no es sentien segurs per fer aquesta aprovació inicial amb l’argument que 

es podria negociar després durant el procés d’aprovació. Ha percebut que l’actitud 

del govern ha consistit en imposar una realitat que no es correspon amb la que 

tenim, diversa i amplia.  

En tercer lloc, considera que els pressupostos de Barcelona no haurien de dependre 

de les negociacions d’altres pressupostos com els de la Generalitat de Catalunya o 

el de l’Estat espanyol ni dels equilibris dels partits en aquesta lògica multinivell. Una 

quarta qüestió és en relació al contingut del pressupost. Des de Junts entenen que el 
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pressupost que es presenta en el primer any de mandat és un pressupost que 

projecta l’ambició de la legislatura, però veuen que en aquesta primera proposta hi 

ha projectes que tenen assignats partides econòmiques que són simbòliques i no 

compten amb una dotació pressupostària pertinent. 

Finalment, els sembla que no hi ha hagut una transparència ni una disposició 

d’involucrar altres grups ni la pròpia ciutadania en tot aquest procés d’elaboració del 

pressupost. Diu que el tradicional acte de l’Alcalde Respon s’ha posposat i no té 

data, els pressupostos participatiu estan molt endarrerits i ni tan sols s’han començat 

a planificar. A més, totes les preguntes i precs no han estat atesos i, si ho han estat, 

ha estat fora de termini. De les 257 preguntes i precs que han realitzat, només se 

n’han contestat 148 i en un 83% dels casos s’ha fet fora de termini. 
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3. Recomanacions 

 Valoració positiva que aquest sigui un pressupost expansiu, sense 

incrementar la pressió fiscal.  

 Sentiment d’indignació i de manca de responsabilitat política:  En primer 

lloc, es vol destacar el sentiment d’indignació i de manca de responsabilitat 

política que han generat, tant la proposta presentada per part del govern, com 

les aportacions presentades posteriorment pels diferents grups municipals de 

l’oposició.  

En relació a la proposta presentada per part del govern, es vol posar de relleu 

que la forma de presentar els pressupostos, així com el temps disponible per 

poder realitzar una anàlisi rigorosa d’aquests, no ha estat l’adequat. Hagués 

estat convenient disposar de més temps per tal d’estudiar-los i discutir-los 

d’una forma molt més rigorosa, així com la desagregació de les dades que en 

facilités la comprensió i el debat posterior.  

De cara a futures presentacions, constatem que és molt difícil analitzar la 

proposta de pressupostos contant tan sols amb xifres macroeconòmiques, ja 

que les dades, en si mateixes, no són explicatives. En aquest sentit, fora 

convenient que les presentacions sigui més accessibles i proporcionin 

elements de valoració i de contrast respecte els anys anteriors. A més a més, 

s’haurien d’incloure més indicadors en la presentació, especialment de 

caràcter social i qualitatiu, no només xifres d’inversió expressades en milions 

d’euros. 

En aquest sentit, es considera rellevant compartir dades del tipus “si hi ha 

més o menys ciutadans fent ús del transport públic” o d’altres dades com ara 

“quina és la pressió fiscal que suporta la ciutadania de Barcelona”. Finalment, 

fora convenient estudiar la rendibilitat (ja sigui econòmica o social) de les 
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inversions proposades per estudiar-ne la seva eficiència, així com identificar i 

avaluar diferents escenaris 

En relació a les aportacions presentades per part dels diferents grups 

municipals de l’oposició (a destacar que van participar-hi tots a excepció del 

grup municipal VOX), es considera que van estar mancades de concreció i de 

rigor tècnic, i per contra van estar molt focalitzades en estratègies partidistes.  

De cara a futures aportacions, fora convenient que els grups municipals de 

l’oposició estudiïn amb detall la proposta presentada de pressupostos 

municipals, per tal de fer les seves valoracions de manera molt més concreta i 

rigorosa i a ser possible també, traslladar les seves propostes de pressupost 

de manera molt més constructiva i orientada als interessos de la ciutadania. 

 Manquen el Pla d’Actuació Municipal (PAM) i el Pla d’Inversions 

Municipal (PIM) els quals donen sentit a la presentació del pressupost 

municipal:  Des del Consell de Ciutat, s’emplaça a l’aprovació del PAM i del 

PIM, abans de formalitzar la presentació dels pressupostos municipals, ja que 

aquests són els que donen sentit a uns pressupostos que haurien d’estar 

orientats al full de ruta de la ciutat.  

Es destaca que en el moment d’elaboració d’aquest dictamen, encara no s’ha 

convocat el procés participatiu que ha d’acompanyar la tramitació del PAM i 

PIM corresponents. 

 Manquen els Indicadors de la Gestió Municipal: Tal i com es recull a 

l’article 59 del Reglament de Participació Ciutadana (RPC), en el seu apartat 

e) s’estableix com a funció del Consell de Ciutat: “conèixer i debatre els 

pressupostos municipals i els resultats dels indicadors de la gestió 

municipal...”.   En aquest sentit, s’emplaça al govern de la ciutat a la 

presentació dels esmentats indicadors en la proposta de pressupost 
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municipal, per tal d’aportar elements de valoració i contrast. 

 Manca d’Informació i transparència:  En relació a la proposta presentada de 

pressupostos municipals es destaca parcialment una manca d’informació i de 

transparència. En aquest sentit, s’emplaça en properes ocasions a presentar 

de la següent manera aquesta informació: 

 Detallar les grans partides pressupostàries, com per exemple la 

relacionada amb els temes socials, per tal de fer-la més comprensiva i 

entenedora. 

 Detallar també les partides dedicades a les Empreses Municipals i 

als Consorcis amb representació municipal. 

 Diferenciar les partides ordinàries de les contingències, el que 

permetria valorar més ajustadament l’augment real de la despesa i de 

la inversió, així com l’impacte de cada aspecte. Especialment les 

partides de contingència previstes per les emergències socials, tant 

des de l’àmbit social com, per exemple, d’habitatge.  

 Detallar millor la recaptació tributaria de la taxa turística, així com 

també a on es destinen exactament els recursos percebuts per aquesta 

via. (*) 

 Propostes de partides pressupostàries que haurien d’augmentar: Des del 

Consell de Ciutat es recullen una relació de partides pressupostàries que es 

considera que s’haurien d’augmentar. Aquestes són: 

 La partida dedicada al transport públic, que ara mateix es manté 

estable respecte l’any anterior. Aquesta és una aposta bàsica per la 

sostenibilitat i és un factor que potencia la igualtat d’oportunitats entre 
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diferents sectors poblacionals. En aquest sentit, s’hauria de fer un 

èmfasi específic en aquelles connexions que haurien de millorar la 

mobilitat en els barris de muntanya de la ciutat. 

 La partida pressupostària dedicada l’activitat física i l’esport, s’hauria 

d’incrementar en totes les franges d’edat.  

 Recordatori del compromís d’execució dels projectes de pressupostos 

participatius: Des del Consell de Ciutat es valora positivament que en la 

proposta de pressupostos municipals es mantingui el compromís de 

realització d’una nova edició dels pressupostos participatius durant el proper 

mandat.  

Malgrat tot, es considera igualment que és imprescindible que s’executin tots 

els projectes pendents i aprovats en el darrer mandat (ens consta que n'hi ha 

10 dels quals no està prevista la seva execució), tal com es va acordar per 

unanimitat, a la declaració institucional del  plenari municipal celebrat el maig 

del 2022 (**) 

 Accelerar l’execució de la partida destinada a climatització de les 

escoles. En l’actual context climàtic es considera important poder accelerar 

l’execució d’aquesta partida pressupostària, per combatre els efectes derivats 

del canvi climàtic, prevista en sis o vuit anys. 

 

 Accelerar els terminis de pagament a les entitats i associacions: Es 

destaca positivament l’esforç que fa l’ajuntament per a pagar a les empreses 

proveïdores en un termini inferior als 30 dies. En aquest sentit, es demana 

que s’escurcin els terminis de pagaments previstos a entitats i associacions, ja 

que en molts casos aquests afecten a la seva viabilitat. 

 



22 

 

 

 Garantir que s’incorporen Clàusules Socials, amb Perspectiva de Gènere 

i d’Accessibilitat universal: Es demana a l’administració pública que 

garanteixi que totes les seves licitacions públiques incorporen clàusules 

socials i amb perspectiva de gènere, així com indicadors que permetin 

assegurar que es compleixen els criteris d’accessibilitat universal.  

 

 Seguiment periòdic de l’execució del Pressupost Municipal: Es considera 

que fora pertinent que el retorn per part de l'equip de govern a aquest 

dictamen prengui un caràcter periòdic que permeti avaluar quines de les 

recomanacions elevades des del Consell de ciutat s'han tingut en compte 

durant l'execució del pressupost. 

En aquest sentit, es demana el compromís per part del govern de reunir-se 

periòdicament amb els i les membres del Consell de Ciutat, per fer-ne el 

seguiment corresponent. 

(*) En aquest punt, s’obre un debat sobre si s’haurien de destinar una part 
d’aquests recursos també al món associatiu o bé exclusivament per a minimitzar 
alguns dels fenòmens negatius causats pel turisme a la ciutat. Aquest debat no 
està resolt i per tant aquesta darrera proposta no queda recollida com a 
recomanació de consens. 

(**)  Declaracions Institucionals Del Consell de Ciutat 
1. De conformitat amb l'article 36.3 de la Carta Municipal de Barcelona, el Consell 
de Ciutat presenta al Plenari del Consell Municipal els següents compromisos: 
Primer.- Ratificar el compromís del Plenari de l'Ajuntament de Barcelona per la 
millora de la qualitat democràtica i la participació a la nostra ciutat. Segon.- Instar 
els diferents grups municipals que composen el plenari municipal a mantenir el 
projecte de Pressupostos Participatius al llarg del temps, amb independència del 
o dels grups que governin la ciutat. Tercer.- Instar el nou Govern de l'Ajuntament 
de Barcelona, resultant de les futures eleccions, el compromís d'acabar l'execució 
dels possibles projectes de pressupostos participatius que puguin quedar 
pendents pel següent mandat. S’aprova per unanimitat la Declaració Instituc ional 
precedent, la qual ha estat llegida per la Sra. Alcaldessa. 
 
(***) Donat que no hi ha consens sobre la valoració de les macro-dades 
econòmiques, especialment sobre la pertinència, o no, d’avaluar si és apropiat 
mantenir la pressió fiscal, es va acordar no incloure-ho en les recomanacions del 
dictamen, però sí que expressar-ho com un tema que ha generat debat en el grup 
de treball.   
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4. Annex. Composició del Grup de Treball 

 

Membres del grup de treball  

Juan Cabanas Consell Ciutadà del Districte 10-Sant Martí 

Anna Mulà  Consell Municipal de Defensa dels Animals 

Alex Goñi Institucions més significatives de la ciutat. PIMEC 

Pol de la Torre Consell de Joventut de Barcelona 

Juanjo Casado UGT 

Emilia Macias  CC.OO.  

Albert Recio  Federació d’Associacions Veïnals De Barcelona 

Montserrat Morera  CAB 

Juan Ignacio Marull Cambra de Comerç, Indústria i Navegació de Barcelona 

Jordi Romero Rectoret FATEC 

Carme Riu  Consell Rector IMD 

Enric Canet Casal dels Infants per l'acció social als barris 

José Mª Parcerisa  Persona de renom ciutadà 

Anna Balletbó Persona de renom ciutadà 

Delfí Cosialls Persona de renom ciutadà 

  

 

Membres del grup de treball que han assistit a les reunions 

 
Primera reunió Segona reunió 

  
 Anna Mulà  

 
 Juan Cabanas x x 

Alex Goñi x x 

Pol de la Torre   

Emilia Macias  x x 

Juanjo Casado x x 

Albert Recio  x x 

Montserrat Morera  x x 

Juan Ignacio Marull x x 

Jordi Romero x x 

José Mª Parcerisa  x  

Delfí Cosialls x x 

Anna Balletbó x x 
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Ponències 

Francesc Xavier Termens  Direcció de Serveis de Pressupost i Inversions 

Carlos Vivas    Direcció de Pressupostos i Política Fiscal  

Josep Manel Medrano  Direcció Planificació Estratègica  i Fiscalitat 

Raúl Fontanet   Tècnic Direcció de Pressupostos 

Antoni Fernàndez   Gerent de Pressupostos i Hisenda  

Àngels Esteller   Grup Municipal PP 

Victòria Alsina    Grup Municipal Junts per Catalunya 

Rodrigo Jurado   Grup Municipal VOX 

Guille Lòpez    Grup Municipal Barcelona Comuns 

Jordi Coronas    Grup Municipal ERC 

 

Secretaria  

Andreu Parera Secretaria del Consell de Ciutat 

Guillem Palà Suport a la secretaria del Consell de Ciutat 

Paula Gil 

Carlos Faneca 

Suport a la secretaria del Consell de Ciutat 

Suport a la secretaria del Consell de Ciutat 

 

 

 

 

 

 

 


